
Tisztelt	Szakbizottság,	Tisztelt	Fogathajtók!	
	
Az	egyes-,	póni-,	fiatal	ló	és	az	utánpótlás	kommunikációja	egész	évben	több	
csatornán	is	zajlott.	A	Pegazus	magazinban,	a	www.fogatsport.hu	-n	
folyamatosan	megjelentek	a	hírek,	sőt	minden	egyes	hozzám	tartozó	csoportnak	
külön	facebook	oldala	is	van	és	nagyon	sok	e-mailt	is	kiküldtünk.	A	válogatásról,	
a	versenyekről,	az	edzőtáborokról	a	fentebb	említett	média	csatornákon	lehetett	
elolvasni	a	véleményemet.	Ezért	a	szakági	beszámolómban	főképp	azokra	a	
dolgokra	szeretném	felhívni	a	figyelmet,	amiről	még	nem	volt	szó.	
	
Egyesfogatok	2017-es	beszámolója:	
	

Sikeres	évet	könyvelhetünk	el,	hiszen	a	magyar	csapat	világbajnoki	
szereplése	jobb	volt,	mint	2	évvel	ezelőtt	Izsákon.	Gáspár	Szilvia,	Kun	Andrea	és	
Nyúl	Katalin	tudása,	küzdeni	akarása	és	kitartása	példaértékű	volt	a	piberi	
világbajnokságon.	Az	odavezető	út	sajnos	azonban	igen	rögös	volt.	Hatalmas	
probléma,	hogy	2016-ban	egyetlenegy	nemzetközi	verseny	volt	csak	
Magyarországon,	ezért	külföldre	kellett	mennie	a	fogatainknak	ha	kvalifikálódni	
akarnak	egy	világbajnokságra.	Külön	fájó	pont,	hogy	olyan	országok	is	több	
versenyt	rendeznek	mint	hazánk,	akik	15-20	évvel	ezelőtt	még	csak	a	hírekből	
ismerték	a	fogathajtást.	

A	Kistapolcsányban	szerzett	Duna-Alpesi	kupa	csapat	ezüstérmünk	a	
fogathajtó	történelem	első	egyesfogat	csapatérme	amire	büszkék	lehetnek	
fogataink.	Sajnos	azonban	a	verseny	után	egy	lósérülés	és	emberi	problémák	
miatt	a	csapat	szétesett,	így	újra	kellett	kezdenem	az	építkezést.	Véleményem	
szerint	több	fogathajtóból	és	szponzorból	is	hiányzik	az	alázat	a	sport	iránt	
amely	a	sikertelenségük	okozója,	mégha	ezt	kevesen	is	látják	be.	Az	
egyesfogathajtás	a	lóra	és	az	emberi	értékekre	leginkább	érzékeny	ága	a	
fogathajtásnak.	Itt	nincs	lehetőség	lócserére,	és	a	díjhajtás	még	a	
négyesfogatokénál	is	sokkal	nehezebb	az	akadályhajtásról	nem	is	beszélve.	Elég	
egyetlen	apró	hiba	és	oda	az	egész	éves	munka.	Ezért	a	jövőben	csakis	őszinte,	
alázatos	és	mindenben	együttműködő	egyesfogathajtókat	szeretnék	látni	a	
versenyeken	és	ezért	minden	segítséget	meg	is	fogok	adni,	hogy	így	legyen.	
	

Az	egyesfogathajtásban	rejlik	a	fogathajtás	jövője.	Olcsó,	tömegeket	vonz	
és	sokkal	nehezebb	mint	a	kettesfogathajtás	ezért	szakmailag	is	kihívás,	sőt	a	
hölgyek	is	előszeretettel	űzik.	Ehhez	viszont	ló	kell.	A	magyar	lótenyésztés	
eljutott	arra	a	mélypontra,	hogy	egyetlenegy	egyesfogathajtó	válogatott	lovunk	
sem	magyar.	Tehetségeink	itthon	nem	találnak,	nem	jutnak	hozzá	jó	lovakhoz	
ezért	külföldről	kell	sokkal	nagyobb	összegért	beszerezni	az	arra	alkalmas	
egyedeket.	Ez	azért	is	fájó,	mert	itthon	a	tenyésztési	vezetőink	ódákat	zengenek	a	
szakmai	munkájukról,	kitüntetéseket	kapnak	a	Magyar	Lovassport	Szövetségtől	
és	a	kormánytól,	de	ezt	érdemi,	mérhető	eredménnyel	alátámasztani	nem	tudják.	
Kezdeményezni	fogom,	hogy	a	Magyar	Lovassport	Szövetség	vezetői	vegyék	fel	a	
kapcsolatot	a	Magyar	Lótenyésztők	Országos	Szövetségével	és	a	minisztériumi	
vezetőkkel	és	valóban	kezdődjön	meg	egy	komoly	szakmai	munka	ez	irányban,	
valódi	szakemberekkel,	mert	az	ami	az	elmúlt	25	évben	történt	az	egy	
statisztikaliag	bizonyítható	kudarc,	amely	komoly,	igen	hátrányos	hatással	van	
nem	csak	az	egyesfogathajtóinkra,	hanem	az	egész	lovassport	ágazatra.	



Fiatal	fogatlovak	2017-es	beszámolója:	
	

Rendkívül	jó	kezdeményezésnek	tartom	ezt	a	fajta	világbajnokságot.	Az	
eredményei	már	most	mérhetőek,	hiszen	a	2015-ös	világbajnoki	dobogón	
végzett	lovak	megállták	a	helyüket	a	2016-os	nagy	világbajnokságokon	is.	
	

Félelmetes	minőségű	lovakkal	jöttek	a	német,	osztrák	és	lengyel	hajtók	az	
idei	és	a	tavalyi	mezőhegyesi	világbajnokságra.	Végül	is	meg	vagyok	elégedve	a	
2016-os	4.,	5.	és	6.	hellyel,	különösen	Sági	József	és	ifj.	Nagy	Tibor	
teljesítményével,	de	tudom,	hogy	ez	sokkal	jobb	is	lehetne.		
	

Ehhez	viszont	az	kellene,	hogy	felhívjanak	az	állami	méneseink	vezetői,	
hogy	lovat	biztosítsanak	a	legtehetségesebb	hajtóinknak.	Tudomásul	kell	venni,	
hogy	nem	a	hajtóink	gyengébbek,	hanem	a	lovaink.	Több	olyan	családról	és	
fogathajtóról	tudok	akik	szívesen	képeznének	ki	és	indulnának	Bábolna,	
Mezőhegyes	vagy	Szilvásvárad	színeiben	és	pedig	mindenben	vállalnám	a	
felelősséget,	hogy	a	legjobb	lovaink	kerüljenek	a	legjobb	kezekbe.	
	

Erre	azért	is	égető	szükség	lenne,	mivel	a	négy	minősítő	versenyen	és	a	
mezőhegyesi	világbajnokságon	startoló	csapatban	–	a	nyolc	közül	–	csupán	két	
védett	történelmi	lófajtánk	a	Nóniusz	és	a	Furioso	North	Star	(a	két	mezőhegyesi	
fajta)	szerepelt.	A	többi	hatnak	(Gidrán,	Lipicai,	Shagya	arab,	Kisbéri	félvér,	
Hucul,	Magyar	hidegvérű)	a	nyomát	sem	látjuk!		
	
Póni	gyermek-,	junior-	és	fiatal	hajtó	2016-os	beszámoló:	
	

Pazar	kis	csapat,	pazar	eredményekkel!	Kovács	Zsófia	és	Palkovics	Dávid	
egyéni	FEI	arany	és	ezüstérme	egyedülálló	volt	idén,	de	a	csapat	többi	tagja	is	
rendkívül	tehetséges.	Margitai	Máté	és	Majoros	Anna	a	legjobb	tízbe	került.	
Rozmán	Tímea	és	Genzwein	Marina	egyaránt	egyéni	ötödik,	míg	Szaller	Zsófia	és	
Érsek	Anett	11.	és	12.	lett	a	kategóriájában.	A	csapat	az	akadályhajtásban	és	a	
maratonhajtásban	nagyszerűen	teljesített,	a	dobogós	helyezés	azonban	a	
díjhajtáson	vágtázott	el.	
	 	

A	díjhajtásban	csak	akkor	tudunk	fejlődni,	ha	megfelelő	edzők	készítik	fel	
az	utánpótlást	(is).	Sajnos	a	hazai	lovas	OKJ	edző	és	oktató	képzés	romokban	van,	
fogathajtó	edző-oktató	képzés	pedig	nincs.	Úgy	adunk	bizonyítványt	oktatóink	és	
edzőink	kezébe,	hogy	azok	hajtószárat	egyszer	sem	fogtak	a	kezükbe.	Ezen	
sürgősen	változtatni	kell.	Az	sem	segíti	elő	a	minőségi	változást,	hogy	a	
fogathajtó	szakbizottság	tisztázatlan	körülmények	között	mindenféle	papír	és	
képzettség	nélkül	beregisztrált	edzőket	a	rendszerbe.	Az	ezzel	kapcsolatos	
észrevételeim	Stróbl	Dorottya	főtitkár	asszony	asztalán	vannak	és	
megválaszolásra	várnak.	
	
Nem	győzőm	hangsúlyozni,	hogy	mennyire	fontos	lenne,	hogy	ezeket	a	
gyerekeket	támogassuk,	tanítsuk,	lehetőséget,	sőt	lovat	és	pónikat	adjunk	alájuk!	
	
A	rendszerváltás	óta	nem	volt	olyan	kormány	aki	ennyire	komolyan	vette	volna	a	
lovassportok	és	a	fogathajtás	támogatását	és	ezeknek	a	gyerekeknek	kellene	a	



legtöbbet	kapniuk.	Ezért	küzdök	most,	hogy	ezek	a	gondolatok	a	legfelsőbb	
szinteken	is	tudatosuljanak.	Amennyiben	én	leszek	továbbra	is	a	szövetségi	
kapitány	és	a	Talent	program	felelőse,	akkor	garantálni	fogom,	hogy	mindent	
megteszek	az	utánpótlás	sikeréért!	

	
Köszönettel	tartozom	a	sok	segítségért	és	bizalomért	Mondok	József	

szakági	elnöknek,	Mitykó	Zsuzsi	szakági	titkárnak,	Stróbl	Dorottya	Magyar	
Lovassport	szövetség	titkárjának	és	vele	együtt	az	MLSZ	dolgozóinak!	Továbbá	
az	összes	hajtónak,	szülőnek,	szponzornak	és	nem	utolsó	sorban	a	póniknak	és	a	
lovaknak	akikkel	végig	küzdöttük	ezt	a	nagyon	mozgalmas	és	eredményes	évet!	
Köszönöm!	
	
	
Ifj.	Bozsik	József	


